
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget
Tirsdag den 13. april 2010 - kl. 13:00

Punkt 2 Besøgsplan for SFU i april 2010

Beskrivelse

2. Besøgsplan for SFU i april 2010

Sagsnr.: 2010-2393
Dok.nr.: 2010-55405
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget den 2. februar 2010, punkt 3

Resumé
Som led i introduktion til sine nye ansvarsområder besluttede udvalget i sit møde den 2. februar
2010 at gennemføre en besøgsrunde i nogle af de decentrale sociale tilbud.

Til udvalgets møde den 13. april 2010 er planlagt besøg i Helhedstilbuddet Stokholtbuen,
Stokholtbuen 13-23, 2730 Herlev. Besøget starter kl. 13.00 og programmet vil omfatte:
rundvisning og information om tilbuddets målgrupper, opgaver, aktiviteter, udfordringer mv.

Udvalget forbliver i Helhedstilbuddet Stokholtbuen, hvor der anvises lokale til afholdelse af det
ordinære udvalgsmøde.

Redegørelse
Helhedstilbuddet Stokholtbuen er et specialtilbud for 32 voksne mennesker med
autismespektrumforstyrrelser (ASF) og betydelig nedsat fysisk og psykisk funktionsnedsættelse,
hvor bo- og beskæftigelsestilbuddet er integreret på samme matrikel.
Ballerup Kommune overtog driftsherreansvaret 1. januar 2007 som led i udmøntning af
Kommunalreformen. Tilbuddet blev etableret i år 2000 under det tidligere Københavns Amt.
Hovedtanken var og er, at alle beboere bor og arbejder samme sted – i ét helhedstilbud.
Strukturen afstedkommer muligheden for, at beboernes liv ikke bliver opdelt i to adskilte
verdener, hvor livet i ens hjem er adskilt mere eller mindre af de aktiviteter, som man er
beskæftiget med om dagen eller i øvrigt. Således deltager alle ansatte relateret til det
pædagogiske arbejde på både bo- og beskæftigelsesdelen.



For medarbejdere og beboere har det blandt andet den betydning, at man har mulighed for at
være sammen i forskellige situationer og samtidig sikre sig, at den pædagogiske faglige
metodik bliver fastholdt hele vejen rundt om beboeren, hvilket er så vigtigt for mennesker med
ASF.
Stokholtbuen har 101 faste medarbejdere – primært personale med pædagogisk faglig
baggrund. Budgettet til fastsættelse af takst for 2010 er 49.228.608 kr. og taksten pr. beboer
pr. døgn er 4.215 kr. pr. 1. januar 2010. For 4 beboere har det været nødvendigt at etablere
solistprojekter for hver af disse beboere. Dels for at skærme dem og dels for at skærme øvrige
beboere for dem. For at drive disse 4 solistprojekter er til ovenstående budget tilført 4.052.960
kr. og taksten for hver af de 4 beboere er 7.000 kr. pr. person pr. døgn. Etableringen af hvert
solisttilbud er aftalt med den enkelte beboers betalingskommune. Med etableringen af
solisttilbuddene har dette medvirket til nedbringelse af antal indberetninger om
magtanvendelse.
Helhedstilbuddet har 100 % belægning og er omfattet af rammeaftalen, som indgås mellem
Region Hovedstaden og kommunerne i regionen. Tilbuddet kategoriseres som højt specialiseret
og dermed som et tilbud, der fordrer et stort geografisk optagergrundlag. Kun 2 af de 32
beboere er borgere fra Ballerup Kommune. Øvrige 30 beboere har andre kommuner som
betalingskommune.
Stokholtbuen har et Pårørenderåd, der består af 11 medlemmer, heraf 1 politiker fra Sundheds-
og Forebyggelsesudvalget. Ingen beboere indgår i rådet med baggrund i beboernes
funktionsevne.
Der kan i øvrigt henvises til tilbuddet IT hjemmeside: www.stokholtbuen.dk
Sagen afgøres af
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Job & Familie foreslår,

at
besøgsplan og program tages til efterretning

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 2
Godkendt

Punkt 3 Meddelelser fra formanden

Beskrivelse

3. Meddelelser fra formanden

Sagsnr.: 2009-41772
Dok.nr.: 2010-57535

Redegørelse

Ny rapport fra SundbyNetværket: 8 anbefalinger til forebyggelse af Ældres faldulykker (uddeles
på mødet)

Kampagne i Ballerup Kommune vedrørende brug af cykelhjelm.



Forlængelse af projekt alkoholforebyggelse og imødekommet ansøgning om tilllægspulje

Afholdte møder

Bilag
Dok. nr.: 2010-61382 Notat om Cykelhandlinger og trafiksikkerhedskampagner

Sagen afgøres af
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Sundhed & forebyggelses foreslår,

at
orienteringen tages til efterretning

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 3
Godkendt
ad B) Det bemærkes, at dato for igangsætning af kampagne er den 29. april 2010.
ad D) LOo + ONi har deltaget i møde i regi af Region Hovedstaden om Sundhed

Punkt 4 Godkendelse af regnskab 2009

Beskrivelse

4. Godkendelse af regnskab 2009

Sagsnr.: 2010-7945
Dok.nr.: 2010-45965

Resumé

Der er på udvalgets område udarbejdet regnskab for 2009. Det samlede nettoforbrug på
Sundhed- og Forebyggelsesudvalgets bevillingsramme udgør 416,99 mio. kr. I forhold til det
ajourførte budget for 2009 er der et merforbrug på 0,843 mio. kr. svarende til 0,2 %.

Regnskabet indeholder overførsel af udskudte leverancer fra 2009 til 2010 på i alt 6,416 mio.
kr.

Redegørelse

Regnskabsresultatet for 2009 på Sundhed- og Forebyggelsesudvalgets bevillingsområder viser
et samlet merforbrug på 0,843 mio. kr. som fordeler sig på følgende områder (1.000 kr. netto):

Bevillingsramme
Budget 2009 inkl.
tillægsbevillinger
Regnskab 2009
Afvigelse



55.05 hovedkonto 4
162.932
169.240
6.308

55.05 hovedkonto 5
73.841
68.338
-5.503

55.05 hovedkonto 6
778
821
43

55.10 Voksne med særlige behov
178.596
178.591
-5

416.147
416.990
843

Afvigelsen kan henføres til følgende områder:

Det registrerede merforbrug skal hovedsageligt ses i lyset af en række sammenfald i
Sundhedsstyrelsens afregning af den aktivitetsbestemt medfinansiering og Ballerup kommunes
regnskabsår. Slutafregningen vedrørende 2008, der afregnes i marts måned det efterfølgende
år, var større end forventet. Endvidere blev der, som følge af datamæssige problemer i
Sundhedsstyrelsen afregnet et større a conto beløb i december 2009 end forventet. Endelig har
aktiviteten i 2009 været højere end de foregående år. Sammenfattende forventes det dog at
det registrerede forbrug vil blive mindre i 2010.

Hovedkonto 5 udviser et mindreforbrug som dels vedrører hjælpemidlers styrbare ramme, hvor
der ikke er overførselsret af uforbrugte midler og dels den ekstraordinære overførsel af
uforbrugte midler fra både 2007 og 2009.

De samlede overførsler fra 2009 til 2010 udgør 6,416 mio. kr. Heraf blev der foreløbigt overført
3,282 mio. kr. ved decemberopfølgningen.

Bilag
Dok.nr. 2010-30819 Sundhed- og Forebyggelsesudvalget, regnskab 2009.
Dok.nr. 2010-44735 Udkast til årsberetning vedr. 55.10 Tilbud til voksne med særlige behov

Sagen afgøres af
Kommunalbestyrelsen

Beslutningsoplæg
Sundhed & Forebyggelse og Job & Familie foreslår,

at
årsregnskabet godkendes og oversendes til Økonomiudvalgets videre behandling.



Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 4
Godkendt

Punkt 5 Magtanvendelse i sociale tilbud i 2009 -
Årsberetning

Beskrivelse

5. Magtanvendelse i sociale tilbud i 2009 - Årsberetning

Magtanvendelse i sociale tilbud i 2009 - Årsberetning

Sagsnr.: 2010-7206
Dok.nr.: 2010-40963

Resumé
Serviceloven indeholder et regelsæt, som undtagelsesvis tillader personale at anvende magt,
over for personer med betydelig og varigt nedsat psykisk funktionsevne. Når indgrebet er
nødvendigt, er det hovedsageligt for at undgå personskade.

Kommunen har pligt til at følge udviklingen i anvendelsen af magt og andre indgreb i den
personlige frihed, med henblik på en vurdering af behovet for opfølgning.
I serviceloven er desuden krav om, at der én gang årligt forelægges en beretning til
Kommunalbestyrelsen om udviklingen på området.

I 2008 var der i alt 61 indberetninger om gennemførte magtanvendelser i dag- og botilbud og
plejecentre, hvor kommunen har driftsherreansvaret. I 2009 udgør antallet af indberetninger
24, og der er således tale om et markant fald.
De markante fald i antallet af magtanvendelser kan ses, dels som et resultat af forebyggende
initiativer, dels som et resultat af faglig og ledelsesmæssig prioritering af - og fokus på
området.

Redegørelse
Magtanvendelse efter serviceloven kan bestå i:
Anvendelse af personlig alarm- eller pejlesystemer
Særlige døråbnere
Fastholdelse for at undgå personskade
Fastholdelse i personlige hygiejnesituationer
Tilbageholdelse i boligen
Anvendelse af stofseler
Optagelse i særlige botilbud uden samtykke

Enhver magtanvendelse skal indberettes fra tilbuddet til administrationen. Et tværfagligt
udvalg, med repræsentation af fagprofessionelle fra såvel handicap og psykiatriområdet som
ældreområdet, behandler den enkelte indberetning og træffer myndighedsafgørelse.

For henholdsvis 2008 og 2009 fordeler indberetningerne sig som følger:

Tilbud



2008
2009
Forskel

Handicapområdet
Indberet-ninger
På antal borgere
Indberet-ninger
På antal borgere

Bof.skab Hold an vej 156
0
0
1
1
+1

Bof.skab Klakkebjerg
1
1
0
0
-1

Aflastning Torvevej
3
3
0
0
-3

UUC Maglemosen
9
6
8
7
-1

Stokholtbuen
23
11
6
2
- 17

UUC Brøndbyskoven
-
-
3
1
+3



I alt handicapområdet
36
21
18
11
-18

Ældreområdet

Plejecenter Lundehaven
7
2
1
1
-6

Plejecenter Rosenhaven
0
0
2
2
+2

Plejecenter Egely
0
0
1
1
+1

Plejecenter Toftehaven
18
5
2
1
-16

I alt ældreområdet
25
7
6
5
-19

I forhold til UUC Maglemosen og UUC Brøndbyskoven har kommunen ikke kunnet behandle
indberetningerne og afgive myndighedsafgørelser, idet der ikke er hjemmel i serviceloven til
dette. Magtanvendelsesreglerne har hjemmel i den sociale servicelov. UUC Maglemosen og UUC
Brøndbyskoven udbyder uddannelse efter ”Lov om ungdomsuddannelse til unge med særlige
behov” og ”Lov om specialundervisning til voksne”. Kommunen tog derfor i 2009 kontakt til
Undervisningsministeriet med henblik på afklaring af, hvilken lovgivning magtanvendelsessager
på uddannelsesinstitutioner skal afgøres i henhold til. Undervisningsministeriet anerkender
problemstillingen, men har endnu ikke afklaret spørgsmålet, hvorfor administrationen her i



2010 har bedt KL om at gå ind i problemstillingen.

På botilbudet Stokholtbuen er der sket et markant fald i antallet af magtanvendelser fra 2008 til
2009. Tilbuddet har stor fokus på området og ikke mindst fokus på initiativer, der kan forebygge
behovet for magtanvendelse. I 2009 har der været gennemført et konflikthåndteringskursus,
som efter ledelsens vurdering har været medvirkende til faldet i indberetninger. Derudover har
der været rekvireret specialbistand fra VISO for at opkvalificere området yderligere. Flere af
beboerne på botilbudet Stokholtbuen er stærkt udadreagerende, hvorfor det også på den
baggrund er meget positivt med det lave antal indberetninger om magtanvendelser. Det er ikke
vurderingen, at magtanvendelser helt vil kunne undgås, ligesom antallet givet vil svinge fra år
til år, alt efter hvilken beboersammensætning, der aktuelt er på botilbuddet.

På plejecenterområdet er der ligeledes sket et markant fald fra 25 indberetninger i 2008 til 6 i
hele 2009. Det høje antal i 2008 skyldes bl.a. at der det år blev givet flere
forhåndsgodkendelser til fastholdelse i hygiejnesituationer. Når en sådan forhåndsgodkendelse
er givet, skal der ske en indberetning hver gang den anvendes. Således kan der være tale om
eksempelvis 7 magtanvendelser på samme person, indenfor en kortere periode.

Ældreområdet har ledelsesmæssigt og fagligt fokus på området, og på behovet for at udvikle de
pædagogiske og plejemæssige tiltag, som kan forebygge magtanvendelser. Bl.a. har
Toftehaven, som i 2008 havde 18 indberetninger kun haft 2 indberetninger i 2009. Det skyldes
bl.a., at Toftehaven har haft meget fokus på området og bl.a. har arbejdet målrettet med
socialpædagogiske handleplaner i arbejdet med demente beboere.

Der er nedsat en tværfagligt sammensat arbejdsgruppe i administrationen, som er i færd med
at udarbejde en intern håndbog om magtanvendelse. Formålet er at udarbejde en vejledning,
som medarbejderne kan bruge i det daglige arbejde og som vil søge at inspirere til at
tilrettelægge arbejdet i dag - og botilbuddene og i plejecentrene, så pædagogiske principper og
forebyggende initiativer mindsker brugen af magt, både indenfor handicapområdet og
demensområdet. Håndbogens endelige færdiggørelse afventer en forventet lovændring
omkring juni/juli d.å., således at håndbogens indhold kan blive ajourført ift. lovændringen og
derefter kan forelægges udvalget til orientering efter sommeren.

Sagen afgøres af
Kommunalbestyrelsen

Beslutningsoplæg
Job & Familie og Ældre & Pleje foreslår,

at
årsberetningen tages til efterretning

at
Handicap- og Seniorrådet orienteres om årsopgørelsen og beretningen

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 5
Godkendt

Punkt 6 Overbygningstilbud på UUC Maglemosen / UUC



Brøndbyskoven

Beskrivelse

6. Overbygningstilbud på UUC Maglemosen / UUC Brøndbyskoven

Sagsnr.: 2010-9643
Dok.nr.: 2010-55406

Resumé
I såvel Ungdomsuddannelsescenter (UUC) Maglemosen som i UUC Brøndbyskoven vil et antal
unge med udgangen af dette undervisningsår juni 2010 afslutte den 3-årige
ungdomsuddannelse efter lov 564 målrettet unge med særlige behov.

I tidligere år har flere unge fortsat på et 4. og måske også 5. år på begge uddannelsestilbud og
til uændret takst. Det opleves, at færre kommuner vil tilkøbe yderligere år, hvilket vil få til
konsekvens, at flere unge vil ophøre efter endt uddannelse og overgå til et kommunalt
dagtilbud i den respektive hjemkommune. Omfanget er endnu usikkert, men Maglemosen /
Brøndbyskoven imødeser negative økonomiske konsekvenser, hvis dette sker.

For at minimere sådanne konsekvenser ændres de hidtidige tilbud om et 4. og evt. 5.
undervisningsår til et overbygningstilbud, som takst- og indholdsmæssigt vurderes mere
konkurrencedygtigt.

Processerne omkring visitation / optag af nye uddannelsessøgende samt afsluttende
konferencer med evt. udskrivning til følge pågår nu. Derfor indgår informationen om det
ændrede overbygningstilbud til kommunerne i disse processer.

Formålet med at ændre i overbygningstilbuddet er at styrke Maglemosens og Brøndbyskovens
markedsmæssige konkurrenceevne.

Redegørelse
Ungdomsuddannelsen efter lov 564 er 3-årig uden mulighed for forlængelse. Hidtil har 4. og 5.
undervisningsår derfor været udbudt som primært omfattet af lov om specialundervisning for
voksne. I forhold til det nye overbygningstilbud (OBT) består ændringen i, at tilbuddet etableres
og tilbydes som et aktivitets- og samværstilbud efter servicelovens § 104 og med tilpasset
indhold.

Tilbuddet målrettes unge, hvor der, efter endt ungdomsuddannelse, fortsat er behov for et
udviklingsorienteret tilbud med fokus på overgangen til voksenlivet.

De pædagogiske tilbud under overbygningstilbuddet ydes i tilknytning til
uddannelsesaktiviteterne under ungdomsuddannelsen og følger aktivitets- og ferieplan for disse
tilbud. Således ydes der et overbygningstilbud, der ikke et individuelt tilrettelagt
uddannelsesforløb med en uddannelsesplan, men derimod pædagogiske aktiviteter, der
stimulerer en fortsat personlig og social udvikling. Der vil blive udarbejdet oplæg til årlig
konference med sagsbehandler ligesom der vil kunne aftales overgangsforløb til andet
dagtilbud.

Med det ændrede indhold er der skabt grundlag for billigere takster for overbygningsår.



Taksterne er differentierede og tager hensyn til brugernes forskellige behov.

Bilag
2010-55710 ”Overbygningstilbuddet” OBT

Sagen afgøres af
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Job & Familie foreslår,

at
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget tager initiativet til det ændrede overbygningstilbud til
efterretning

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 6
Godkendt

Punkt 7 Rammeaftalen 2011 mellem Regionsrådet og
kommunerne i Region Hovedstaden - Ballerup
Kommunes bidrag - SFU

Beskrivelse

7. Rammeaftalen 2011 mellem Regionsrådet og kommunerne i Region Hovedstaden - Ballerup
Kommunes bidrag

Sagsnr.: 2010-5519
Dok.nr.: 2010-60475

Resumé
Sagen indeholder Ballerup Kommunes bidrag til Rammeaftalen 2011. Bidraget indgår i den
samlede rammeaftale 2011 mellem Regionsrådet og kommunerne i Region Hovedstaden.

Rammeaftalen skal fungere som koordination på områderne for regionsdækkende og de lands-
og landsdelsdækkende tilbud indenfor det sociale område, specialundervisning for voksne og
visse ydelser omfattet af sundhedsloven.

Redegørelse
Kommunernes bidrag til rammeaftalen skal være regionen i hænde senest 1. maj 2009. Inden
da skal den enkelte kommunes bidrag godkendes i Kommunalbestyrelsen. I Ballerup Kommune
vil rammeaftalen blive behandlet i Socialudvalget, Sundheds- og Forebyggelsesudvalget samt
Skole- og uddannelsesudvalget. Desuden sendes materialet til høring i Handicaprådet.
Høringssvaret omdeles på Socialudvalgets møde, mens det udsendes til Skole- og
Uddannelsesudvalget samt Sundheds- og Forebyggelsesudvalget.

Efter den 1. maj udarbejder regionen et samlet udkast til Rammeaftalen for 2011. Denne
sendes efterfølgende til kommunerne, og i september 2010 skal Kommunalbestyrelsen



behandle forslag til den samlede rammeaftale.

Hovedtræk og opmærksomhedspunkter i Ballerup Kommunes bidrag
Generelt er der ikke de store ændringer i Ballerup Kommunes udbud af pladser på de enkelte
tilbud. Imidlertid er der belægningsmæssige udfordringer på nogle af kommunens tilbud. Det
drejer sig om Krumtappen, Torvevej og UUC Maglemosen. Administrativt arbejdes der på
strategier for at øge belægningen på de tre tilbud.

På børneområdet under § 32 forventes en stigende efterspørgsel på autismeområdet. Stadig
flere børn udredes og diagnosticeret hos privatpraktiserende psykiatere. Det er kommunens
oplevelse, at flere forældre i højere grad ønsker diagnosen behandlet end at se helhedssynet på
barnet og dets udvikling. Hos forældre er der individuelt fokus og ikke fokus på fællesskabets
betydning for barnets udvikling. Dette vanskeliggør kommunens ønske om inklusion.

På voksenområdet er der generelt meget begrænsede forventninger til, at forbrugsmønstret
ændres. Der er ingen områder, hvor efterspørgslen decideret forventes at stige, mens der er
nogle få områder, hvor efterspørgslen forventes at falde.

Der forventes lavere efterspørgsel blandt andet til aktivitets- og samværstilbud. Det skyldes, at
kommunen lokalt har etableret et nyt dagtilbud på Krumtappen. Der forventes også lavere
efterspørgsel på tilbud fra SVIKA, idet kommunen i stedet vil visitere til UUC Maglemosen i de
situationer, hvor der kan være overensstemmelse mellem målgruppe og uddannelsesplan.

Følgende dokumenter ligger på sagen
Besvaret tekstredegørelse Ballerup Kommune
Besvaret skema angående ventelister
Besvaret skema angående kapacitet og belægning

Bilag
2010-52955 - Notat om redegørelsen fra Ballerup Kommune til Rammeaftale 2011
2010-65202 – Høringssvar vedr. rammeaftale 2011 på det sociale- og
specielundervisningsområdet (uddeles på mødet)

Sagen afgøres af
Socialudvalget, Sundheds- og Forebyggelsesudvalget og Skole- og Uddannelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Job & Familie, Sundhed & Forebyggelse og Skole & Unge foreslår,

at
redegørelsen til Rammeaftalen 2011 godkendes.

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 7
Godkendt
idet høringsvar blev læst op og eftersendes til udvalget.

Punkt 8 Bemærkninger til høringssvar fra Handicaprådet
om redegørelse til Det Regionale Udviklingsråd - SFU



Beskrivelse

8. Bemærkninger til høringssvar fra Handicaprådet om redegørelse til Det Regionale
Udviklingsråd

Sagsnr.: 2009-39119
Dok.nr.: 2010-60506

Resumé
Handicaprådet har afgivet høringssvar angående Ballerup Kommunes årlige redegørelse for
2009 til Det regionale Udviklingsråd.

Redegørelse
Kommunerne har hvert år i de sidste fire år haft til opgave at udarbejde en redegørelse til Det
Regionale Udviklingsråd om udviklingen på social- og specialundervisningsområdet.
Redegørelsen for 2009 er den sidste, der skal laves. Herefter nedlægges De Regionale
Udviklingsråd.

Kommunens redegørelse skal være Det Regionale Udviklingsråd i hænde senest den 1. marts
2010. Ballerup Kommune har fremsendt sin redegørelse.

Det Regionale Udviklingsråd har udmeldt, at senest samtidig med, at kommunerne sender
redegørelsen til Udviklingsrådet, skal den sendes i høring hos handicapråd og
brugerorganisationer. Høringssvar skal således ikke indarbejdes i kommunens redegørelser.
Kommunerne skal derimod sende høringssvar til Udviklingsrådet med eventuelle bemærkninger
hertil.

Handicaprådet i Ballerup Kommune har haft redegørelsen til høring og har fremført to punkter.
Herunder fremstilles Ballerup Kommunes administrative bemærkninger til høringssvaret fra
Handicaprådet.

Bemærkning vedr. Handicaprådets høringssvar vedr. VISO
VISO råder over eksperter, der kan fortage udredninger af specifikke handicapområder, og de
kan yde rådgivning for forældre og fagpersoner i kommunen i forhold til de specifikke sager.

Forældre benytter i stigende grad udredninger fra VISO i forhold til afklaring af børn med
særlige behov og diagnoser – og deres behov for foranstaltninger. Der er dog ofte brug for
supplerende lokale undersøgelser og rådgivning af inklusionsmuligheder i det miljø (skole el.
daginstitution), som barnet er i. VISO’s undersøgelser kan i lighed med andre specifikke
undersøgelser sige noget om det enkelte barns vanskeligheder o.l., men det enkelte barns
behov må også ses i en helhed og i sammenhæng med de grupper, som barnet deltager i.

Derfor er kommunens egne undersøgelsesmuligheder i forhold til inklusion (PPR m.m.) ofte et
nødvendigt supplement.

Bemærkning vedr. Handicaprådets høringssvar vedr. forholdet mellem faglighed og økonomi på
voksenområdet:
Ballerup Kommune er forpligtiget til at følge de regler der fremgår af den sociale lovgivning. Det
gælder både de specifikke regler på voksenområdet i Lov om Social Service og de generelle
regler som i f.eks. Retssikkerhedsloven og Forvaltningsloven. Derfor vil økonomiske hensyn
aldrig kunne gå forud for den faglige vurdering i sociale sager.



Men det betyder ikke, at kommunen ikke kan og må være kritisk i forhold til de foranstaltninger,
der iværksættes. Der skal sættes krav til leverandørerne på området om at levere det, der
efterspørges til en fornuftig pris, der hænger sammen med den kvalitet der leveres. Det dyreste
tilbud er ikke nødvendigvis det bedste og det billigste tilbud kan måske ikke altid levere det der
er behov for. Derfor er den faglige vurdering meget vigtigt og central for, at der handles
fornuftigt og ansvarligt på området.

Det specialiserede område er under pres, både på grund af kommunernes generelle økonomi,
men også på grund af de takststigninger der er set på området i de seneste år. For at sikre den
fortsatte udvikling af området er det nødvendigt at tænke anderledes. De økonomiske
tilpasninger skal imødekommes samtidig med at behovet for den fortsatte udvikling skal sikres.
Udviklingen af det specialiserede område må derfor fremadrettet gå hånd i hånd med kravet
om kommunale tilpasninger.

Bilag
2010-49805 - Høringssvar vedr. redegørelse fra det regionale udviklingsråd 2009

Sagen afgøres af
Socialudvalget, Sundheds- og Forebyggelsesudvalget og Skole- og Uddannelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Job & Familie, Sundhed & Forebyggelse og Skole & Unge foreslår,

at
Ballerup Kommunes redegørelse til Det Regionale Udviklingsråd fastholdes uændret og,

at
Det Regionale Udviklingsråd orienteres om den politiske behandling af Handicaprådets
høringssvar.

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 8
Godkendt

Punkt 9 Forslag til projektorganisation for ombygning og
renovering af Skolehaven 4 og 6

Beskrivelse

9. Forslag til projektorganisation for ombygning og renovering af Skolehaven 4 og 6

Sagsnr.: 2009-9782
Dok.nr.: 2010-58539
Socialudvalget den 9. juni 2009 Punkt 11

Resumé
Socialudvalget godkendte i sit møde 9. juni 2009, Punkt 11, at proces og samarbejde om
udformning af byggeprogram m.v. kunne igangsættes med henblik på etablering af
opgangsbofællesskaber målrettet psykisk syge. Kommunalbestyrelsen godkendte 22. juni 2009
igangsættelse af projektet.



Det foreslås at der som en del af projektorganisationen etableres et byggeudvalg sammensat
med borgmesteren, 3 medlemmer fra Sundheds- og Forebyggelsesudvalget, direktør Ole
Nielsen, 2 repræsentanter fra Boligselskabet Baldersbo.

Såfremt forslag til projektorganisationen kan godkendes, foreslås det, at Sundheds- og
Forebyggelsesudvalget allerede nu udpeger 3 blandt sine medlemmer til Byggeudvalget. Første
møde i Byggeudvalget planlægges til gennemførsel i april 2010.

Redegørelse
Kommunalbestyrelsen besluttede den 15. december 2008 at sælge udlejningsejendommene
Skolehaven 4 og 6 til Boligselskabet Baldersbo til ombygning til almene plejeboliger i form af
opgangsbofællesskaber for yngre psykisk syge.

Begge ejendomme står tomme pr. 1. marts 2010. Alle tidligere beboere er fraflyttet / har fået
anvist anden bolig. Det forudsættes, at byggeriet kan igangsættes ca. 1. oktober 2010 og at
ibrugtagning kan ske omkring 1. april 2011.

I forbindelse med projektets start etableredes en projektorganisation, som nu foreslås udvidet
med et byggeudvalg. I forvejen består projektorganisationen af en styregruppe, en
projektgruppe og to arbejdsgrupper. Det foreslås at Byggestyreren i samarbejde med
styregruppen forestår forberedelse og gennemførelse af byggeudvalgets møder.

Projektorganisationen skal imødekomme behovet for drøftelse af ombygningen/renoveringens
forskellige emner, træffe beslutninger og udarbejde indstillinger mv. om forhold, der skal tages
stilling til og forelægges udvalg til endelig politisk beslutning. Projektorganisationen er nærmere
beskrevet i bilaget til sagen.

Bilag
2010-58540 – Organisering og opgaver i projektperioden

Sagen afgøres af
Kommunalbestyrelsen

Beslutningsoplæg
Job & Familie foreslår,

at
forslag til projektorganisation for ombygning / renovering indstilles til godkendelse og

at
sundheds- og Forebyggelsesudvalget udpeger 3 fra udvalget til Byggeudvalget

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 9
Godkendt
således at Lolan Ottesen, Grethe Larsen og Karl Vilhelm Nielsen er udpeget.

Punkt 10 Ballerup Sundhedscenter - justering i anlæg og
proces for tidlig brugerinddragelse



Beskrivelse

10. Ballerup Sundhedscenter - justering i anlæg og proces for tidlig brugerinddragelse

Sagsnr.: 2010-7700
Dok.nr.: 2010-56984
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget den 9. juni 2009, punkt 5
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget den 2. februar 2010, punkt 7

Redegørelse
Ballerup Sundhedscenter er med vedtagelsen af budget 2010 og efterfølgende behandlinger i
Kommunalbestyrelsen på vej mod endelig etablering. Planlægningen af fundamentet for
etablering af Ballerup Sundhedscenter strækker sig tilbage til 2005. I efteråret 2006 blev der
udarbejdet et skitseoplæg i samarbejde med konsulentfirmaet Type2Dialog, som efterfølgende
blev drøftet på et borgermøde, samt sendt i høring blandt Råd og Nævn.

I perioden april 2007 og frem til nu har fokus på etableringen af Sundhedscenteret været på
byggeprocessen. Med placeringen på Parkskolen har Sundhedscenteret tidsmæssigt været
knyttet tæt til ombygning og ibrugtagning af Parkskolen og dermed ombygningen af Rådhuset.
Der har i den forbindelse været løbende drøftelse med Råd, Nævn, patientforeninger mv.

Med en forventet åbning af Sundhedscenteret primo 2011 er der nu grundlag for at ajourføre
den indholdsmæssige side af centerets virke i samarbejde gennem dialog med Råd, Nævn og
patientforeninger.

Der er udarbejdet et konkret forslag til proces jf. bilag.

Udviklingen af aktiviteterne i Sundhedscenteret vil foregå successivt og i tæt dialog med
brugere, foreninger mv.

Efter den politiske behandling af hovedprojektet for Sundhedscenteret på Parkskolen er der,
med baggrund i drøftelser mellem Sundhed & forebyggelse, udvalgsformanden og
borgmesteren fremsat ønske om en justering af vindfang fra Hold-an Vej/ Gl. Rådhusvej samt af
glasmellembygningen.

Tillægsprisen for den samlede ændring er 840.000 kr. excl. moms. Merudgiften medtages på
førstkommende budgetopfølgning.

Beskrivelsen samt tegninger af udvidelsen ligger på sagen.

Bilag
Dok. nr: 2010-44590 Plan for høring 2010

Sagen afgøres af
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Sundhed & Forebyggelse foreslår,

at
projektet justeres som foreslået og at de økonomiske konsekvenser indarbejdes i 1.
Budgetopfølgning



at
Råd, Nævn og patientforeninger inddrages tidligt, som foreslået, i procesplanen

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 10
Godkendt

Punkt 11 Orientering vedrørende Sund By Netværket

Beskrivelse

11. Orientering vedrørende Sund By Netværket

Sagsnr.: 2009-33275
Dok.nr.: 2010-51112

Resumé
Ballerup Kommune har siden 1. januar 2005 været medlem af Sund By Netværket, der blev
etableret i 1991.

Sund By Netværket er et landsdækkende fagligt og uafhængigt netværk af nu 68 kommuner og
2 regioner, som samarbejder med en række nationale og internationale aktører. Formålet med
netværket er:
at styrke det lokale sundhedsfremmende og forebyggende arbejde i kommuner og regioner
(som beskrevet i sundhedslovens §119) - til gavn for folkesundheden i Danmark gennem et
forpligtende netværkssamarbejde.
Redegørelse
Sund By Netværket tager afsæt i WHO’s brede sundhedsbegreb og arbejder bl.a. med
udgangspunkt i de risikofaktorer, som er beskrevet i Regeringens Sundhedsprogram
2002-2010.
Sund By Netværket er et forum for netværksdannelse, vidensformidling og inspiration, som
udarbejder faglige standarder, udvikler metoder og udbyder kurser og konferencer for
netværkets medlemmer, samarbejdspartnere samt andre interesserede.
Som medlem af netværket har Ballerup Kommune mulighed for:
at indgå i et fagligt inspirerende og innovativt forum for netværksdannelse og vidensformidling
At deltage i et fagligt samarbejde i netværkets temagrupper
at arbejde med de faglige standarder, metoder og gode kommunale modeller, som netværket
producerer

Sundhed & Forebyggelse prioriterer fortsat deltagelse i Sund By Netværket på grund af
netværkets faglige kvalitet, brede involvering og volumen mht. antal medlemmer og nationale
samarbejdspartnere.

Bilag
2010-53021: ”Orientering vedrørende Sund By Netværket”

Sagen afgøres af
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget

Beslutningsoplæg



Sundhed & Forebyggelse foreslår,

at
orienteringen om Sund By Netværket tages til efterretning

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 11
Godkendt

Punkt 12 Høring - Oplæg til politisk del af
sundhedsaftalen

Beskrivelse

12. Høring - Oplæg til politisk del af sundhedsaftalen

Sagsnr.: 2008-1828
Dok.nr.: 2010-57867

Resumé
Forarbejdet til den næste sundhedsaftale, der er gældende mellem 2011 og 2014, er i fuld
gang. Sundhedsaftalen består af en grundaftale, der er ens for de 29 kommuner i Region
Hovedstaden, og en individuel tillægsaftale. Grundaftalen udgøres af en politisk del og en
administrativ / faglig del. KKR har udsendt et oplæg til den politiske del i høring med frist den 3.
maj 2010.

Redegørelse
Formålet med den politiske del af sundhedsaftalen er at tydeliggøre de politiske
opmærksomhedspunkter, der er i særligt fokus i denne sundhedsaftale. Den politiske del
omhandler tre emneområder; ét sammenhængende sundhedsvæsen, ét forpligtende
samarbejde og samarbejde om fælles målgrupper.

Klyngen omkring Herlev Hospital har drøftet oplæg til politisk del af sundhedsaftalen og har
valgt, at udarbejde et fælles administrativt input til den enkelte kommunes høringssvar, der ses
fra et fælleskommunalt synspunkt.

Det foreslås, at der afgives et høringssvar, der tilkendegiver, at Ballerup Kommune finder at
oplægget til politisk del favner de problemstillinger og centrale politiske temaer, der er
relevante indenfor sundhedsaftalens rammer. Ballerup Kommune ser positivt på at koordinering
og tidlig inddragelse i kapacitets- og planlægningsdrøftelser opprioriteres. Det bemærkes
desuden, at de nye fælles målgrupper er meget relevante og vigtige, samt at der ønskes mere
konkrete mål for arbejdet med ulighed i sundhed.

Herudover at høringssvaret bemærker fokus på kan/skal opgaver vedrørende
forløbsprogrammerne, samt behov for fælles fokus på samarbejde og inddragelse af almen
praksis.

Bilag
2010-57165 Politisk oplæg til generel del af sundhedsaftale II
2010-57517 Notat vedrørende politisk oplæg til sundhedsaftale II



2010-59959 Høringssvar vedr. politisk del af sundhedsaftalen – Ballerup Kommune

Sagen afgøres af
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Sundhed & Forebyggelse foreslår,

at
høringssvar til KKR vedr. politisk del af sundhedsaftalen godkendes

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 12
Godkendt

Punkt 13 Sundhedsagenter - status

Beskrivelse

13. Sundhedsagenter - status

Sagsnr.: 2009-36921
Dok.nr.: 2010-57234
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget den 10. november 2009 Punkt 5

Resumé
Et vigtigt værdigrundlag for Vision 2020 Grøn Puls – Sund Puls og Sundhedspolitikken handler
om at tage udgangspunkt i mennesker og deres ressourcer, herunder at inddrage borgerne som
aktører i den sundhedsfremmende indsats.

Projekt sundhedsagenter tager afsæt i det værdiggrundlag. Formålet med projektet er nemlig at
styrke en gruppe beboere i at identificere muligheder og ressourcer i lokalområdet med henblik
på at igangsætte sundhedsfremmende aktiviteter til glæde for områdets øvrige beboere.

Projektet gennemføres desuden som et element i Servicestrategiens centrale politiske
indsatsområde om ulighed i sundhed og bidrager til Folkesundhedsprogrammets målsætning
om at styrke fællesskabet i kommunens boligområder.

Sundheds- og Forebyggelsesudvalget bevilgede midler til projektets gennemførelse på mødet
den 10. november 2009 på baggrund af en foreløbig projektskitse. På baggrund af drøftelser
med mulige samarbejdspartere er projektbeskrivelsen nu færdiggjort og fremlægges til
udvalgets orientering.

Redegørelse
Administrationen har, efter politisk ønske, undersøgt mulighederne for at gennemføre projektet
i Skovlunde.

Der er taget kontakt til de almene boligafdelinger i Skovlunde. De har været positive overfor
projektet og har bidraget aktivt til videreudvikling af projektbeskrivelsen. Derudover har
administrationen været i dialog med Skovlunde Lokalråd, som ligeledes er positivt indstillet
overfor projektet og som gerne vil følge det.



Ved udgangen af marts har i alt fire boligafdelinger tilkendegivet, at de vil indgå i et
samarbejde med Ballerup Kommune om at gennemføre projektet. Det er sket på baggrund af
de indledende drøftelser, herunder den foreslåede rollefordeling imellem Ballerup Kommune og
boligafdelingerne, jf. bilag.

Den endelige projektbeskrivelse og projektets samarbejdsparter fremgår af bilaget
Sundhedsagenter – projektbeskrivelse. Idet projektet gennemføres med flere boligafdelinger
end oprindeligt planlagt, vil behovet for koordinering være større end oprindeligt antaget.
Projektet forventes dog stadig gennemført indenfor den tidligere foreslåede tids- og
bevillingsramme.

Bilag
2010-54868 Sundhedsagenter – Projektbeskrivelse

Sagen afgøres af
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Sundhed & Forebyggelse foreslår,

at
projektbeskrivelsen tages til efterretning

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 13
Godkendt
med de faldne bemærkninger, idet projektets tidsplan justeres således at aktiviteterne placeres
hensigtsmæssigt ift. årstiden.
Udvalget forelægges status for projektet i november 2010.

Punkt 14 Evaluering af rygestopkurser august 2008- juni
2009

Beskrivelse

14. Evaluering af rygestopkurser august 2008- juni 2009

Sagsnr.: 2010-3082
Dok.nr.: 2010-59854

Resumé
Der gives en status og evaluering af de gennemførte rygestopkurser for borgerne i perioden
august 2008 – juni 2009. Kurserne afholdes i henholdsvis Ballerup, Skovlunde og Måløv for at
øge tilgængeligheden for borgerne. Kurserne afholdes af en rygestopinstruktør uddannet hos
Kræftens Bekæmpelse.

Redegørelse
I perioden har der været planlagt 13 rygestopkurser, hvoraf tre er blevet aflyst. I alt har 128
borgere været tilmeldt, hvoraf 62 har gennemført kurset fuldt ud.



I Ballerup Kommune er 47% af deltagerne røgfri eller har reduceret deres forbrug efter 6
måneder, hvorimod det kun er 26% på landsplan.

Rygestopkurserne annonceres i Ballerup Bladet og i Kig & Lyt, ligeledes annonceres der i form
af en pjece og en plakat.

Bilag
2010-30402 Status og evaluering af borgerrettede rygestopkurser august 2008 – juni 2009

Sagen afgøres af
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Sundhed & Forebyggelse foreslår,

at
evalueringen tages til efterretning

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 14
Godkendt

Punkt 15 Ballerup Kommune som modelkommune i
Sundskolenettet - SFU

Beskrivelse

15. Ballerup Kommune som modelkommune i Sundskolenettet

Sagsnr.: 2009-4325
Dok.nr.: 2010-65332

Resumé
Sundskolenettet er et initiativ initieret af Rockwoolfonden og er et landsdækkende
sundhedsfremmende netværk med det formål at kortlægge og forbedre sundheden blandt
landets skolebørn.

Alle skoler i Ballerup Kommune er tilmeldt Sundskolenettet, hvorved der er initieret en betydelig
platform for et bredt sundhedsfremmende samarbejde med udgangspunkt i skolernes hverdag.
Udarbejdelsen af de lokale rapporter over sundhedstilstanden faciliteres af, at Rockwoolfonden
har valgt at støtte skolerne med 80 kr. pr. elev (til sunde formål), såfremt netværk, målinger og
den årlige rapport er lavet medio 2010.

Skolerne er i fuld gang med kortlægningen af elevernes sundhedstilstand og resultaterne bliver
spændende for skoler og administrationen at følge med i.

Ballerup Kommune kan på ethvert givent tidspunkt udtræde af Sundskolenettet, men dette vil
reelt ikke være formålstjenligt, idet erfaringsudvekslingen på tværs af skoler og kommuner har
vist sig at være meget lovende, ligesom den decentrale skabelse af eksempelvis
skolesundhedsudvalg på skolerne allerede har skabt nye tværfaglige forbindelser og



eksempelvis en ny platform for sundhedsplejen ind i skolen.

Redegørelse
Rockwoolfonden har initieret Sundskolenettet, som er et landsdækkende redskab til at kunne
følge med i skoleelevernes sundhedsudvikling. Fonden har lavet en decideret portal
(www.sundskolenettet.dk), der samler trådene mht. de centrale målinger og virker som et
landsdækkende inspirations- og erfaringsudvekslingsredskab. Bl.a. måles årligt BMI og
konditionstal for elever i 0.-6. klasse samt hvilepuls og blodtryk for elever i 7.-10. klasse.

Der skal nedsættes et sundhedsudvalg på skolerne og etableres kommunalnetværk samt
vælges deltagere til landsnetværket.

Der er tale om et projekt og et redskab, der lægger sig tæt op ad de hidtidige og kommende
aktiviteter på børnesundhedsområdet. Mange af processerne er automatiserede, så redskabet
kan tjene ikke blot skolen og forvaltningen men vil også være af stor værdi for eksempelvis
skolelæge og sundhedsplejen.

Rockwoolfondens forskningsenhed vil kunne tilgå data ligesom kommune, skole og andre vil
kunne tilgå disse via den fælles hjemmeside på et beskrivende niveau. Sundskolenettet
overholder datasikkerhedsbestemmelserne, så et hvert træk fra databasen vil være
anonymiseret. Det er således muligt at sammenligne klasser, men ikke identificere
enkeltindivider i klasserne.

Idet målingerne kan erlægges indenfor normal idrætsundervisning er den ekstra arbejdsbyrde i
relation til projektet reduceret til deltagelse i tværkommunal og landsdækkende
erfaringsudveksling samt nedsættelse af sundhedsudvalg på skolen. Det antages, at nogle af de
timer, der er tilskrevet den idræts-pd-uddannede, kan anvendes til udfærdigelse af den
endelige rapport, ligesom det ville være naturligt at dedikere denne person med opgaven som
sundhedsansvarlig (dette er op til lokale afgørelser).

Bilag
2010-56154 - Ballerup Kommune som modelkommune i Sundskolenettet

Sagen afgøres af
Sundheds- og Forebyggelsesudvalget

Beslutningsoplæg
Skole & Unge foreslår,

at
orienteringen tages til efterretning.

Sundheds- og Forebyggelsesudvalgets beslutning den 13.04.2010 Punkt 15
Godkendt

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/sundheds-og-forebyggelsesudvalget-13-04-2010


